



# THE LOCHNAGAR CRATER MEMORIAL

**2<sup>nd</sup> Lieut. Cecil Arthur Lewis M.C.**  
**3<sup>rd</sup> Squadron Royal Flying Corps**

1898 – 1997

Cecil Lewis was a remarkable man. He was a co-founder of both the BBC and ITV, a renowned broadcaster, writer, mystic and an ‘Oscar’ winner. He was still flying at aged 94. He once wrote ‘*You should live gloriously, generously, dangerously. Safety last!*’.

On the 1<sup>st</sup> July 1916, at the age of 18 and flying a Morane Parasol, he was detailed to observe the explosion of both the Lochnagar and nearby Y-Sap mines. He described it in his classic memoir ‘*Sagittarius Rising*’.

*‘The whole earth heaved and flashed, a tremendous and magnificent column rose up into the sky. There was an ear-splitting roar, drowning all the guns, flinging the machine sideways in the repercussing air like a scrap of paper in a gale. The earth column rose higher and higher to almost 4,000 feet. There it hung, or seemed to hang, for a moment in the air, like the silhouette of some great cypress tree, then fell away in a widening cone of dust and debris. A moment later came the second mine. Then the dust cleared and we saw the two white eyes of the craters.’*

In the early 1990s, Cecil Lewis was on BBC’s ‘*Desert Island Discs*’ and spoke very movingly of his memories of the Somme battlefield. Richard Dunning wrote to him afterwards at his home in Corfu, inviting him to the 80<sup>th</sup> anniversary Remembrance Ceremony at the Lochnagar Crater. He was very enthusiastic and arranged to come over but unfortunately was unable to attend.

However, he kindly recorded a special message about witnessing Lochnagar explode and his perilous experiences flying over the front, which was played during the Ceremony. He returned home to Corfu and sadly died the next year. A truly exceptional and unforgettable character.



Cecil Lewis, 3<sup>rd</sup> Squadron Royal Flying Corps, 1916.

**2<sup>ème</sup> Lieut. Cecil Arthur Lewis M.C.**  
**3<sup>ème</sup> Escadron Royal Flying Corps**

1898 – 1997

Cecil Lewis était un homme remarquable. Co-fondateur de la BBC et de ITV, il fut un célèbre présentateur, écrivain, mystique et le gagnant d’un « Oscar ». Il pilotait toujours à l’âge de 94 ans. Il a écrit : « *Il faut vivre de façon glorieuse, généreuse, dangereuse. La sécurité passe en dernier !* »

Le 1<sup>er</sup> juillet 1916, âgé de 18 ans et aux commandes d’un Morane Parasol, son détachement est affecté à l’observation de l’explosion des mines de Lochnagar et de celles toutes proches de Y-Sap. Il décrit son expérience dans son autobiographie, le best-seller « *Sagittarius Rising* » :

*« La terre entière se souleva en un éclat de lumière, une immense et magnifique colonne s’éleva dans le ciel. Il y eut un rugissement assourdissant, couvrant le bruit de l’artillerie, projetant l’appareil de tous côtés dans l’air tourbillonnant comme un bout de papier au milieu d’une bourrasque. La colonne de terre s’éleva de plus en plus haut, atteignant presque 4 000 pieds (1 220m). Elle resta en l’air, ou du moins sembla rester comme suspendue pendant un moment, ressemblant à la silhouette d’un grand cyprès, puis retomba en un cône de plus en plus large de poussière et de débris. Un instant plus tard, la deuxième mine explosa. Puis la poussière retomba et nous vîmes les deux yeux blancs des cratères. »*

Au début des années 1990, Cecil Lewis est l’invité de l’émission de radio de la BBC « *Desert Island Discs* » où il raconte de façon très émouvante ses souvenirs du champ de bataille de la Somme. Suite à cela, Richard Dunning lui écrit, chez lui à Corfou, pour l’inviter à participer au 80<sup>ème</sup> anniversaire de la Cérémonie du Souvenir au Lochnagar Crater. Il est très enthousiaste à cette idée et prévoit de venir, mais il ne peut malheureusement pas y assister.

Il fait néanmoins preuve d’une grande gentillesse en enregistrant un message spécial: son témoignage de l’explosion de Lochnagar et ses expériences de vols périlleux au-dessus du front. Cet enregistrement est diffusé lors de la Cérémonie. Il rentre à Corfou et décède hélas l’année suivante. Quel personnage exceptionnel et inoubliable!



The Lochnagar Crater is privately owned by Richard Dunning MBE and is dedicated to Remembrance, Respect and Reconciliation.  
[www.lochnagarcrater.org](http://www.lochnagarcrater.org)



THE LOCHNAGAR CRATER MEMORIAL



thanks the Commonwealth War Graves Commission (CWGC) for its support with this visitor information project.

The Commonwealth War Graves Commission commemorates the 1.7 million Commonwealth servicemen and women who died in the two world wars.



For more information visit [www.cwgc.org](http://www.cwgc.org) or download the free CWGC War Graves App.

@CWGC #CWGC

[www.cwgc.org](http://www.cwgc.org)

